



PARIS PROCESS
ON MOBILITY AND CLIMATE



INTERNATIONAL UNION
OF RAILWAYS



GART
GROUPEMENT DES AUTORITÉS
RESPONSABLES DE TRANSPORT

Rencontre Mobility for Tomorrow



25 novembre 2019 10:00-18:00

Siège UIC, 16 rue Jean Rey, 75015, Paris

Programme prévisionnel

➤ **Lien pour Inscription :** <https://forms.gle/UmUQeuhrDNQjPx7k7>

Introduction

10h00-10h10. Objectifs de la journée - Présentation des entités en présence - Explication du mode de fonctionnement, très interactif avec la salle, très rapide et très synthétique, de la journée. Patrick Oliva co-fondateur PPMC et Bernard Soulage, secrétaire Général de Climate Chance

10h10-10h40. Regards croisés introductifs sur l'avancement de la transformation
François Davenne (Directeur Général UIC), Maruxa Cardama (Secrétaire Générale de SLoCaT),
Louis Nègre (Président du GART, tbc), Thierry Mallet (Président UTP, tbc)

10h40-12h45. Première session interactive de bilan - Action des grandes catégories d'acteurs, étatiques et non-étatiques

Modérateur : Bernard Soulage

Objectifs: partager un bilan des démarches nationales observées à travers le monde en termes de transformation de la Mobilité, ainsi qu'un bilan de l'action supra-nationale (ONU, UE..) et de celles des principaux acteurs socio-économiques. Chaque séquence sera lancée par une pré-synthèse très courte puis enrichie par les interactions avec la salle (expériences complémentaires des entités invitées)

10h40-11h10. Démarches nationales; synthèse initiée par les enseignements de l'Observatoire mondial de l'association Climate Chance

11h10-11h30. Point sur l'action supranationale et internationale, y compris aide au développement; bilan initié par SLoCaT

11h30-11h55. Point sur l'action des autorités locales; tour d'horizon lancé par un réseau de collectivités

11h55-12h25. Point sur l'action des entreprises, y compris le secteur énergétique; synthèse initiée par Movin'On

12h25-12h45. Regard sur l'action académique (éducation/recherche)

12h45-13h00. Proposition de synthèse de la session

13h00-14h00. Déjeuner

14h00-15h00. Deuxième session interactive de bilan - Démarches sectorielles

Modérateur : Maruxa Cardama

Objectifs: initier/partager une cartographie des initiatives sectorielles et faire un point synthétique de l'avancement de leurs engagements

14h00-14h30. Présentation synthétique de l'avancement, depuis COP 21, des Initiatives « officielles » ayant pris des engagements en 2015 (UIC, UITP.....)

14h30-15h00. Interactions avec la salle pour enrichir ce point synthétique avec d'autres initiatives pertinentes, à travers les expériences de chacun.

15h00-16h00. Troisième session interactive de bilan - Quelles feuilles de route pour structurer l'action future ?

Modérateur : Patrick Oliva

Objectifs: analyser les enseignements du travail « Global Roadmap of Action » établi par le consortium SuM4All (Sustainable Mobility for All), sous l'égide de la Banque Mondiale, indiquant aux pays quoi faire d'ici 2030 dans le domaine de la Mobilité pour tenir les ODD. Établir une cartographie des autres démarches de type « feuilles de route ». Quels relais d'action fédérateurs proposer ?

15h00-15h20. SuM4All GRA, réflexion initiée par des membres du consortium

15h20-15h40. Vision AIE sur les mutations énergétiques pour la Mobilité

15h40-16h00. Interactions avec la salle pour enrichir les visions synthétiques présentées, à travers les expériences de chacun (PPMC, TDA)

16h00-16h20. Pause

16h20-18h00. Session interactive de projection dans l'avenir

Modérateurs : Maruxa Cardama/Patrick Oliva/Bernard Soulage

Objectifs: 1/structurer un message sectoriel clair, faisant le bilan de l'action depuis 2015 et proposant les priorités d'action pour 2020-2030; 2/ définir des suggestions de méthode pour un meilleur fonctionnement conjoint en 2020, et jeter les premières idées pour un Sommet International "Mobility for Tomorrow" dans le cadre de Paris for Tomorrow 2020 qui relance la coopération entre acteurs non-étatiques et la co-création non-étatique/étatique de programmes de transformation effective de la Mobilité

16h20-16h50. Présentation et débat collectif autour d'un draft de message sectoriel à destination des États et de la société civile

16h50-17h20. Présentation et débat collectif autour d'une proposition de cadre d'action national/international pour 2020

17h20-18h00. Brainstorming sur le contenu et le format de Mobility for Tomorrow 2020.
Réflexion sur les suites souhaitables de cette rencontre.



PARIS PROCESS
ON MOBILITY AND CLIMATE



GART
GROUPEMENT DES AUTORITÉS
RESPONSABLES DE TRANSPORT

Mobility for Tomorrow Meeting



November 25, 2019, 10:00-18:00
UIC Headquarters, 16 rue Jean Rey, 75015, Paris

Provisional program

- **Link for registration:** <https://forms.gle/UmUQeuhrDNQjPx7k7>

Introduction

10:00-10:10. Objectives of the day - Presentation of the entities involved - Explanation of the mode of operation - very interactive with the room, very fast and very synthetic - of the day. Patrick Oliva, co-founder PPMC and Bernard Soulage, Secretary General of Climate Chance

10:10-10:40. Introductory analyses on the progress of mobility transformation: François Davenne (UIC General Manager), Maruxa Cardama (SLoCaT Secretary General), Louis Nègre (GART President, tbc), Thierry Mallet (UTP President, tbc)

10:40-12:45. First interactive session of assessment - Action of the main categories of actors, state and non-state

Moderator: Bernard Soulage

Objectives: to share an assessment of the national approaches observed throughout the world in terms of the transformation of Mobility, as well as an assessment of supra-national action (UN, EU, etc.) and those of the main socio-economic actors. Each sequence will be launched by a very short pre-synthesis, then enriched by the interactions with the room (complementary experiences of the invited entities)

10:40-11:10. National approaches; synthesis initiated by the teachings of the Global Observatory of the Climate Chance association

11:10-11:30. Update on supranational and international action, including development aid; stocktaking initiated by SLoCaT

11:30-11:55. Update on the action of local authorities; initiated by a network of local governments

11:55-12:25. Focus on business action, including the energy sector; synthesis initiated by Movin'On

12:25-12:45. A look at academic action (education / research)

12:45-13:00. Summary proposal for the session

13:00-14:00. Lunch

14:00-15:00. Second interactive assessment session - Sectorial approaches

Moderator: Maruxa Cardama

Objectives: initiate / share a mapping of sectoral initiatives and summarize the progress of their commitments

14:00-14:30. Synthetic presentation of the progress, since COP 21, of the "official" Initiatives having made commitments in 2015 (UIC, UITP...)

14:30-15:00. Interactions with the room to enrich this synthetic point with other relevant initiatives, through the experiences of each.

15:00-16:00. Third Assessment Session - Which roadmaps to structure future action?

Moderator: Patrick Oliva

Objectives: to analyze the lessons learned from the Global Roadmap of Action by the SuM4All (Sustainable Mobility for All) consortium, under the aegis of the World Bank, indicating to countries what to do by 2030 in the field of Mobility for hold the SDGs. Comment other "road map" approaches. How to unify action?

15:00-15:20. SuM4All GRA synthesis

15:20-15:40. IEA vision on energy mutations for Mobility

15:40-16:00. Interactions with the room to enrich the presented synthetic visions, through the experiences of each one (PPMC, TDA...)

16:00-16:20. Break

16:20-18:00. Interactive projection session into the future

Moderators: Maruxa Cardama / Patrick Oliva / Bernard Soulage

Objectives: 1 / to structure a clear sectoral message, taking stock of the action since 2015 and setting the priorities for 2020-2030; 2 / define method proposals for a better joint operation in 2020, and propose the first ideas for an International "Mobility for Tomorrow" Summit within the framework of "Paris for Tomorrow 2020" which would re-energize the cooperation between non-state actors and the co-creation of non-state / state programs for the effective transformation of mobility

16:20-16:50. Presentation and collective debate around a draft message, geared at both state and civil society targets

16:50-17:20. Presentation and collective debate on a proposed national / international action framework for 2020

17:20-18:00. Brainstorming on the content and format of Mobility for Tomorrow 2020. Reflection on the desirable next steps after this meeting.